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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Łączności z Polakami za Granicą (nr 96)
8 października 2015 r.
Komisja Łączności z Polakami za Granicą, obradująca pod przewodnictwem 
posła Wojciecha Ziemniaka (PO), zastępcy przewodniczącego Komisji, zreali-
zowała następujący porządek dzienny: 

– informacja w sprawie przygotowań do przeprowadzenia wyborów parla-
mentarnych za granicą w 2015 roku;
– rozpatrzenie projektu sprawozdania Komisji z działalności w VII kadencji 
Sejmu.

W posiedzeniu udział wzięli: Aleksander Dietkow radca-minister w Departamencie Konsularnym, 
pełnomocnik ds. organizacji wyborów parlamentarnych za granicą w Ministerstwie Spraw Zagranicz-
nych oraz Krzysztof Lorentz dyrektor Zespołu Kontroli Finansowania Partii Politycznych i Kampanii 
Wyborczych w Krajowym Biurze Wyborczym Państwowej Komisji Wyborczej.

W posiedzeniu  udział  wzięli  pracownicy  Kancelarii  Sejmu:  Leszek Jasiński i Jolanta Osiak  
– z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Na sam koniec jako ostatniemu według alfabetu przyszło mi dzisiaj otworzyć ostatnie 
już posiedzenie Komisji Łączności z Polakami za Granicą. Witam serdecznie koleżanki 
i kolegów posłów, witam pana  radcę w Departamencie Konsularnym,  pełnomocnika 
do organizacji wyborów parlamentarnych w Ministerstwie Spraw Zagranicznych, Alek-
sandra Dietkowa, oraz pana Krzysztofa Lorentza – dyrektora zespołu ds. kontroli finan-
sowania partii politycznych i kampanii wyborczych. Witam naszych gości.
Został poszerzony porządek obrad i w dniu dzisiejszym omówimy dwie sprawy. Pierw-

sza to informacja w sprawie przygotowań do przeprowadzenia wyborów parlamentar-
nych za granicą w 2015 roku, czyli tych za dwa tygodnie. Drugi punkt to rozpatrzenie 
projektu i przyjęcie sprawozdania Komisji z działalności w VII kadencji Sejmu.
Z upoważnienia  przewodniczącego  poprowadzę  tę część.  Pan  przewodniczący  się 

spóźni, ale dojedzie. By nie marnować czasu, przystąpimy do pracy. Chciałbym prosić 
pana dyrektora Aleksandra Dietkowa o informację na temat przygotowań do przepro-
wadzenia wyborów.

Radca-minister w Departamencie Konsularnym, pełnomocnik ds. organizacji wybo-
rów parlamentarnych za granicą w Ministerstwie Spraw Zagranicznych Aleksander 
Dietkow:

Dziękuję bardzo. Panie posłanki, panowie posłowie. Uprzejmie informuję, że dla zapew-
nienia przeprowadzenia sprawnego głosowania dla obywateli polskich przebywających 
za granicą zostało utworzonych 250 obwodów do głosowania w 87 państwach, w tym 
107 obwodów poza lokalami polskich przedstawicielstw dyplomatycznych, urzędów kon-
sularnych. Jest to największa liczba w historii. Do tej pory rekordem były tegoroczne 
wybory prezydenckie, gdzie było 229 obwodów. Uwzględniając postulaty zgłaszane przez 
konsulów, przez środowiska polonijne, przez Polaków przebywających za granicą, roz-
szerzyliśmy tę liczbę do 250.
W każdym państwie w każdym okręgu konsularnym zapewniono możliwość oddawa-

nia głosów korespondencyjnie, zresztą zgodnie z wymogami ustawy – Kodeks wyborczy. 
Ta forma staje się coraz popularniejsza. Jest to ułatwienie dla obywateli, bo nie muszą 
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podróżować do urzędów w dniu wyborów, a także i dla nas, bowiem proces wyborczy jest 
rozciągnięty w czasie, nie ma kumulacji tego wszystkiego na jeden dzień.
Dzisiaj w nocy  został  zakończony proces  rejestracji wyborców, którzy  zamierzają 

oddać głos korespondencyjnie. Jest to wymóg kodeksu wyborczego, który zobowiązuje 
nas do zakończenia tej rejestracji na 18 dni przed dniem głosowania. Mogę poinformo-
wać, że zgłosiło się 35607 wyborców, którzy zwrócili się o nadesłanie im pakietu wybor-
czego, by mogli oddać głos, wrzucić do kopertki, potem kartę do głosowania i przesłać 
do urzędu. W dniu wyborów te koperty będą protokolarnie przekazane przez konsulów 
obwodowych  komisjom,  aby  to obliczyć.  Ogółem  liczba  zarejestrowanych  do dzisiaj 
do godziny 10.00, na tę godzinę pobrałem dane, wynosi 66298. Dla przypomnienia poin-
formuję, że w wyborach prezydenta RP korespondencyjnie głosowało blisko 45 tysięcy 
osób, więc mamy 10 tysięcy mniej w głosowaniu korespondencyjnym niż w wyborach 
prezydenckich. Jeśli  chodzi o referendum,  to na ogólną  liczbę 11 tysięcy głosujących 
korespondencyjnie wynosiła 4 tysiące. Ogółem szacujemy, że liczba głosujących za gra-
nicą zbliży się do liczby głosów w wyborach prezydenta.
Termin  zakończenia  rejestracji  osób  pragnących  głosować  za granicą  upływa  22 

października o godzinie 24.00. To też wynika z kalendarza wyborczego, z załącznika 
do postanowienia Prezydenta o ogłoszeniu wyborów. Dla ułatwienia rejestracji została 
stworzona dedykowana strona internetowa, gdzie wyborcy mogą wypełniać formularz. 
Otrzymują potwierdzenie zgłoszenia, adres i wszystkie niezbędne informacje. Zgłoszeń 
mogą również dokonywać listownie, telefonicznie, faksem, e-mailem, w jaki sposób tylko 
sobie życzą. Na ten czas ustanowiono dyżury w urzędach konsularnych, tak że nawet 
po normalnych  godzinach  urzędowania  jest  możliwość  zgłoszenia  woli  głosowania. 
To są podstawowe informacje. Jeżeli panie i panowie macie  jeszcze jakieś dodatkowe 
pytania, to oczywiście jestem bardzo chętny, aby udzielić odpowiedzi. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Bardzo dziękuję. Czy do przedstawionej informacji są jakieś pytania ze strony posłów? 
Z reguły pytania zawsze były po przeprowadzonych wyborach, ale w tym składzie już 
chyba nie dowiemy się, jak to będzie. Komisja, która ukonstytuuje się po wyborach, być 
może w planach uwzględni  informację o przeprowadzeniu i przebiegu tych wyborów. 
Wiadomo, wyniki będą znane już po wyborach. Dla przypomnienia i informacji – Polonia 
głosuje tylko i wyłącznie na Warszawę, jak to się mówi, na okręg numer…

Radca-minister w departamencie, pełnomocnik ds. organizacji wyborów parlamen-
tarnych za granicą w MSZ Aleksander Dietkow:

Okręg nr 19, obwód nr 44, czyli Warszawa-Śródmieście.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Tylko Warszawa-Śródmieście.

Radca-minister w departamencie, pełnomocnik ds. organizacji wyborów parlamen-
tarnych za granicą w MSZ Aleksander Dietkow:

Tylko Warszawa-Śródmieście.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Czyli ci, którzy tam startują, mają szansę na trzysta ileś tysięcy głosów, tak?

Radca-minister w departamencie, pełnomocnik ds. organizacji wyborów parlamen-
tarnych za granicą w MSZ Aleksander Dietkow:

Ponad 200 tysięcy.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Ponad 200 tysięcy. To jest taki dodatkowy bonus dla Warszawy-Śródmieście. Czy są jakieś 
inne pytania? Dziękuję bardzo, ale żeby nie było, że pan Krzysztof Lorentz tutaj był, 
a nic nie powiedział, to czy doda coś do tej informacji?
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Dyrektor Zespołu Kontroli Finansowania Partii Politycznych i Kampanii Wyborczych 
w Krajowym Biurze Wyborczym Państwowej Komisji Wyborczej Krzysztof Lorentz:

Panie przewodniczący, panie i panowie posłowie. Wszystkie przygotowania do przepro-
wadzenia wyborów za granicą  idą zgodnie z planami. Państwowa Komisja Wyborcza 
współpracuje z MSZ. O tym, jaka jest jakość przygotowań prowadzonych przez MSZ, naj-
lepiej świadczy to, że nie mamy żadnych sygnałów od wyborców na temat jakichkolwiek 
trudności z przygotowaniem się wyborców do udziału w wyborach, a cała procedura, 
która trwa, wpisywania wyborców do spisów i ta, która została zakończona w zawiado-
mieniu o głosowaniu korespondencyjnym, dzięki m.in. aplikacji, która jest stosowana 
na stronie internetowej MSZ, przebiega bez problemu i sposób rejestracji wyborców jest 
przez nich bardzo chwalony.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Bardzo dziękuję. Myślę, że w związku z tym wybory za granicą odbędą się bez proble-
mów. Ten punkt uważam za zamknięty i dziękuję bardzo za stosowną informację.
Pkt  II –  rozpatrzenie projektu sprawozdania Komisji  z działalności w VII kaden-

cji. Wszyscy członkowie Komisji otrzymali sprawozdanie – tak  jak było w nagłówku, 
przygotowane  także głównie przez  sekretariat. Czy są uwagi do tego  sprawozdania? 
Nikt nie zgłasza uwag. Jeśli mogę, to ja bym jednak zgłosił do części dotyczącej wyjaz-
dowych posiedzeń Komisji. Mamy, że były one w Czechach, w Niemczech i na Litwie, 
ale nie jest wspomniane o tym, że był wyjazd na Białoruś i dostaliśmy tam tzw. misie, 
czyli na granicy otrzymaliśmy zakaz wjazdu. Osobiście w paszporcie konsularnym mam 
pieczątkę „ujezd zabronieny” – po białorusku i nie wpuszczono nas na teren Białorusi. 
Myślę, że warto by odnotować, że wyjazd na spotkanie z Polonią w Grodnie nie doszedł 
do skutku  ze względu na to,  że na granicy  otrzymaliśmy  zakaz wjazdu. Tylko  jeden 
na siedmiu posłów otrzymał zgodę, ale nie wjechaliśmy, tego  jednego nie puściliśmy. 
To tylko gwoli wyjaśnienia. Czy są inne uwagi do sprawozdania? Panowie, Jerzy, Arkady. 

Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
Co się stało?

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Właśnie nie wiem, co się stało, że tak dyskutujecie.

Poseł Arkady Fiedler (PO):
Przepraszamy.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Przepraszacie?

Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
Ja też przepraszam.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Nie szkodzi. Jeżeli dyskutowaliście nad sprawozdaniem, to bardzo się cieszę. Myślę, 
że wyrażacie ocenę pozytywną i nad tym dyskutowaliście, z czego bardzo się cieszę.
Jeżeli nie ma uwag… Do sprawozdania, pan poseł?

Poseł Antoni Macierewicz (PiS) spoza składu Komisji:
Jeżeli sprawozdanie obejmuje kwestie związane z punktami wyborczymi za granicą…

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Niestety, panie pośle, pan poseł się spóźnił. Informacja została przekazana, nie było 
żadnych pytań ze strony członków Komisji i ten punkt już jest zamknięty.

Poseł Antoni Macierewicz (PiS) spoza składu Komisji:
Rozumiem, ale mam nadzieję, że przedstawiciele odpowiednich służb, władz i instytucji 
ciągle jeszcze są obecni.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Nie.



6                 m.m.

Pełny ZaPis PrZebiegu Posiedzenia:  
Komisji łączności Z PolaKami Za granicą (nr 96)

Poseł Antoni Macierewicz (PiS) spoza składu Komisji:
Już wyszli, tak? Bardzo dziękuję za informację. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Ja też dziękuję. Z przyjemnością, aczkolwiek może z żalem, wypowiadam tę formułkę: 
ostatnie posiedzenie Komisji Łączności z Polakami za Granicą… Ale zanim zakończę, 
to w swoim imieniu i myślę, że także koleżanki, chciałbym podziękować za współpracę. 
Tak jak jest podkreślone w sprawozdaniu, choć były spory, były różnice, to naprawdę 
przebieg każdego posiedzenia można uznać za pozytywny – myślę, że za sprawą prze-
wodniczącego, członków Komisji, a w niektórych sytuacjach także członków prezydium.
Myślę, że nie wszystkie sprawy były załatwione, chociażby na ostatnim posiedze-

niu omawialiśmy projekt ustawy o repatriacji, nie wszystkie sprawy są zakończone, ale 
to też zostaje „w spadku” dla następnej Komisji, aby zająć się tymi sprawami.

Poseł Antoni Macierewicz (PiS) spoza składu Komisji:
Panie przewodniczący, jeśli pan pozwoli, to jeszcze tylko jedna uwaga.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Proszę.

Poseł Antoni Macierewicz (PiS) spoza składu Komisji:
Oczywiście, jedynie ad referendum, ale warto, żeby pan przewodniczący i Wysoka Komi-
sja to wysłuchała. W bardzo wielu miejscach Stanów Zjednoczonych punkty głosowania 
są wyznaczane w nowych miejscach, których ludzie nie znają. W Nowym Jorku dotyczy 
to Domu Narodowego, w którym zawsze były punkty głosowania, jeszcze w wyborach 
prezydenckich sprzed kilku miesięcy. Teraz bez poinformowania gospodarzy i społecz-
ności ten punkt zlikwidowano. To jest największe skupisko Polaków w Nowym Jorku 
i będzie  to skutkowało  mniejszą  frekwencją.  Niestety,  nie  ma już  przedstawicieli, 
to prośba do pana przewodniczącego o przekazanie ministrom i dyrektorom tej uwagi. 
Jeszcze jest ponad dwa tygodnie i może złu można zaradzić, bo na pewno wszyscy bardzo 
chcą, żeby była jak największe frekwencja. 

Poseł Małgorzata Marcinkiewicz (RP):
Można głosować korespondencyjnie.

Poseł Antoni Macierewicz (PiS) spoza składu Komisji:
Ja wiem, że można głosować korespondencyjnie, ale przeważnie po osiemdziesiątce jest 
to już dosyć utrudnione, a ludzie starsi też mają prawa obywatelskie i też mają prawo 
głosować. Tam często mieszkają ludzie starsi, nie tak dobrze jak pani obeznani z tą pro-
cedurą. Prośba o przekazanie… 

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Przejmuję tę sugestię…

Poseł Antoni Macierewicz (PiS) spoza składu Komisji:
Bardzo będę wdzięczny, bo prosili o to.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Poproszę sekretariat o wystosowanie pisma, aby konsulat w Nowym Jorku w miarę moż-
liwości jak najszerzej poinformował o zmianie siedziby.

Poseł Antoni Macierewicz (PiS) spoza składu Komisji:
Najlepiej, żeby przywrócił tę siedzibę. Byłoby najlepiej, bo trudno zrozumieć, dlaczego 
można to było przez tyle lat utrzymywać i nagle bez poinformowania polskich komba-
tantów, bo to oni są tam gospodarzami, zabrano to miejsce i przeniesiono nie wiadomo 
gdzie. Naprawdę robi to złe wrażenie.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Panie pośle…



m.m.                7

Pełny ZaPis PrZebiegu Posiedzenia:  
Komisji łączności Z PolaKami Za granicą (nr 96)

Poseł Antoni Macierewicz (PiS) spoza składu Komisji:
Robi to złe wrażenie, tak że jestem bardzo wdzięczny, zwłaszcza pani przewodniczącej 
Fabisiak, która – jak widzę – jest bardzo zainteresowana i na pewno będzie interwenio-
wała oraz panu przewodniczącemu. Bardzo dziękuję.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Dziękuję bardzo. Zamykam… Jeszcze raz chciałbym podziękować za współpracę. Jeszcze 
pani przewodnicząca Fabisiak.

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Chciałabym  dołączyć  się  do tych  podziękowań  i jednocześnie  złożyć  podziękowania 
wszystkim współpracujemy z nami organizacjom polonijnym. Na wielu spotkaniach byli 
przedstawiciele różnych organizacji, zatem gorące podziękowania za ich pracę z wyra-
zami szacunku. Wszystkie dobrego, czego życzyliśmy przez cały czas, życzyliśmy bardzo 
zgodnie. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Dziękuję bardzo. Proszę – pani poseł Małgorzata Gosiewska.

Poseł Małgorzata Gosiewska (PiS):
Dziękuję bardzo. Panie przewodniczący, pani przewodnicząca,  ja bym  jednak prosiła 
o pewne zastanowienie się, ponieważ posiedzenia jeszcze dzisiaj nie kończymy, mamy 
jeszcze dzień jutrzejszy i nic nie stoi na przeszkodzie, żebyśmy jednak wrócili do tematu 
głosowania poza granicami kraju. Informacje, które zostały przedstawione dzisiaj – fakt, 
że spóźnione – niemniej  jednak usłyszeliśmy wszyscy, a przekazane przez pana posła 
Macierewicza, który właśnie wrócił ze Stanów Zjednoczonych i był zobowiązany przez 
Polaków do zwrócenie  na to uwagi  i przekazania  tej  informacji. Uważam,  że jednak 
wszyscy członkowie naszej Komisji powinni usłyszeć wyjaśnienia ze strony MSZ i pro-
pozycje rozwiązania tego problemu. To są nasi rodacy, to są Polacy, to są ludzie, którzy 
chcą być aktywni i chcą uczestniczyć w tym najważniejszym elemencie demokracji, jakim 
są wybory. Dlatego bardzo bym prosiła, żeby jednak prezydium zastanowiło się. To jest 
mój wniosek, przepraszam, nawet nie prośba,  to jest mój wniosek o to,  żeby w dniu 
jutrzejszym zwołać jeszcze raz posiedzenie Komisji Łączności z Polakami za Granicą 
i w tej sprawie wysłuchać wyjaśnień ze strony MSZ. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Trochę jestem zaskoczony, bo informacja była, widocznie członkowie Komisji nie byli 
poinformowani, nie wiem. Nie było żadnych uwag i dlatego zakończyliśmy ten temat, 
tę informację.

Poseł Małgorzata Gosiewska (PiS):
Panie przewodniczący…

Poseł Antoni Macierewicz (PiS) spoza składu Komisji:
Panie przewodniczący, ja byłem poinformowany dosłownie przed chwilą, a rzeczywiście 
wiedza płynie ode mnie. Tak się złożyło, jak powiedziała pani poseł, że mnie zobowią-
zano do przekazania państwu tych pilnych i niepokojących informacji. Często to są starsi 
ludzie, to są Polacy, którzy naprawdę walczyli, oddawali krew za ojczyznę i teraz chcą 
uczestniczyć w kształtowaniu ładu demokratycznego w Polsce. Chyba mają prawo. 

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Oczywiście, mają prawo. Po wysłuchaniu pana posła już prosiłem sekretariat o przeka-
zanie tej informacji do MSZ i o wyjaśnienie…

Poseł Małgorzata Gosiewska (PiS):
I jednak o znalezienie sali na jutro na posiedzenie Komisji. To jest zbyt ważna sprawa, 
naprawdę. To jest mój wniosek, proszę tak zapisać. 

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Na pewno jest ważna, ale jest lokal wyborczy w Nowym Jorku, to nie jest tak, że go nie 
ma. Zwiększyła się liczba punktów.
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Poseł Antoni Macierewicz (PiS) spoza składu Komisji:
Kilkaset tysięcy mieszkańców nie ma. Przeniesiono, gdzie mieszkańców nie ma. Prze-
niesiono w nieznane miejsce, o czym nie poinformowano mieszkańców. Przeniesiono 
w nieznane miejsce,  o czym  nie  poinformowano mieszkańców  i nie  poinformowano 
gospodarzy, nie poinformowano związków polonijnych. To naprawdę są rzeczy, które 
nie powinny mieć miejsca.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Proszę bardzo – poseł Jerzy Fedorowicz.

Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo. Oczywiście, mam wniosek przeciwny, bo nie 
wydaje mi się, że jesteśmy w stanie spotkać się w Komisji, nawet przewodniczącego nie 
ma, bo widocznie ma jakieś plany. W takiej sytuacji wydaje mi się, że można złożyć wnio-
sek na piśmie – poseł, który chce interweniować, i ministerstwo na to odpowie. Jeszcze 
jest na to czas i to jest moja propozycja, bo nie bardzo sobie wyobrażam, żebyśmy mogli 
jutro zrobić posiedzenie Komisji. Zresztą wszystko już padło po słowach, kiedy posie-
dzenie zostało zamknięte, natomiast ministerstwo powinno odpowiedzieć na tę sprawę, 
i tyle. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Dziękuję bardzo. Proszę – poseł Górski.

Poseł Artur Górski (PiS):
Przepraszam, że wchodzę tutaj w trakcie, ale, panie przewodniczący, pojawiają się nowe 
fakty. Na przykład, teraz w związku z tym, że był ostatni termin możliwości zarejestro-
wania się do głosowania korespondencyjnego, okazało się, że w wielu miejscach, także 
w samym MSZ, nie działa  ta aplikacja  internetowa. Są olbrzymie problemy. W ciągu 
ostatnich dni ja dostałem trzy listy – maile od przedstawicieli z różnych krajów. Pani 
poseł Fabisiak powinna być żywotnie zainteresowana, bo mam tutaj, np. głosy z Wielkiej 
Brytanii. Pozwolę sobie zacytować fragment takiego listu: „Piszę do państwa w sprawie 
wyborów, które mają odbyć się 25 października tego roku. Mieszkam w Wielkiej Bry-
tanii i dlatego próbowałam zarejestrować się na wybory korzystając z oficjalnej strony 
MSZ. Ku mojemu zdziwieniu po wpisaniu swoich danych osobowych i weryfikacji ukazał 
się komunikat, że moje dane są niewłaściwe. Zdziwiło mnie to bardzo, bo wypełniłam 
formularz zgłoszony z dowodem osobistym w ręku. Jakim cudem moje dane mogą być 
niewłaściwe? Próbowałam trzy razy, ten sam komunikat i bezskutecznie. Zadzwoniłam 
do ambasady w Londynie o informację, dlaczego tak się dzieje. Po trzecim razie w końcu 
ktoś  odebrał. Młoda  pani wzięła moje  dane  jeszcze  raz  przez  telefon  i powiedziała, 
że je wpisze za mnie, ale nadal nie uzyskałam informacji, czy zostałam zarejestrowana 
czy nie. Jeśli wszystko poszło dobrze, to powinnam dostać maila potwierdzającego reje-
strację, ale takiego nie otrzymałam. Jeśli będzie coś nie tak, to pani poinformowała mnie, 
że będzie dzwonić, ale też nie dzwoni. W obecnej sytuacji nie mam potwierdzenia, czy 
mogę głosować za granicą w obwodzie wyborczym Birmingham czy nie, czy będę na liście 
w komisji wyborczej w Birmingham czy nie, czy może jak pójdę tam 25 października, 
to odeślą mnie z kwitkiem, bo przecież nie ma mnie na liście. Sama nie mogę się zare-
jestrować, bo rejestracja online widocznie ma jakiś błąd, a ambasada, wydaje się, że nie 
bardzo wie co z tym zrobić, aby to usprawnić. A może to nie jest wina ambasady? Nie 
wiem”. Pisze do mnie redaktor jednej z gazet, jedna z mieszkanek, i to nie jest jedyny 
list. To znaczy, że jednak coś nie działa z tą aplikacją.

Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
Przepraszam, w sprawie formalnej…

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Może ja, jeśli mógłbym. Ja nie jestem kompetentny zwołać to posiedzenie na jutro, ale 
sekretariat przekaże tę informację przewodniczącemu. Jeżeli podejmie taką decyzję, jeśli 
zwoła, to proszę bardzo, będzie jutro to posiedzenie.
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Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
Przepraszam, panie przewodniczący. Był wniosek o zwołanie i był wniosek przeciwny. 
Trzeba to przegłosować i koniec. Taki jest regulamin. Ja złożyłem wniosek przeciwny.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Mamy kworum. Skoro mamy dwa wnioski, to przegłosujemy.
Kto jest za tym, aby jutro zwołać jeszcze posiedzenie Komisji?

Poseł Małgorzata Gosiewska (PiS):
Przepraszam, ale jest kworum?

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Jest, jest 8 posłów.

Poseł Antoni Macierewicz (PiS) spoza składu Komisji:
Czy na pewno chcecie państwo odrzucić wniosek formalny?

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Nie chcemy, głosujemy, jest wniosek przeciwny.

Poseł Antoni Macierewicz (PiS) spoza składu Komisji:
Ja pytam się przedstawiciela PO. Czy PO naprawdę chce odrzucić możliwość głosowania 
Polaków?

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Panie pośle…

Poseł Antoni Macierewicz (PiS) spoza składu Komisji:
To naprawdę trochę zaskakujące, ale oczywiście PO może tak zrobić, to jest jasne.

Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
Proszę przeprowadzić głosowanie, panie przewodniczący.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Proszę bardzo.
Kto jest za tym, żeby jutro odbyło się posiedzenie? (3)
Kto jest przeciw? (6)

Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
Teraz chcę odpowiedzieć panu posłowi Macierewiczowi. To nie jest sprawa PO. Gdyby 
byli  tutaj  posłowie  PiS,  gdyby  byli  odpowiedzialni  i gdyby  naprawdę  zajmowali  się 
tą sprawą, to kiedy w pkt I była ta sprawa, można to było przeprowadzić, a w tej sytuacji 
można mieć pretensję tylko do siebie. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Proszę – pani Małgorzata Gosiewska.

Poseł Małgorzata Gosiewska (PiS):
Dziękuję bardzo. Panie przewodniczący…

Poseł Antoni Macierewicz (PiS) spoza składu Komisji:
Poszedł, powiedział i uciekł na Pragę.

Poseł Małgorzata Gosiewska (PiS):
Ja bardzo proszę o wpisanie do protokołu…

Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
Bardzo proszę zachowywać się normalnie, bo pan już wystarczająco przekracza granice. 
Spóźnia się pan, więc proszę mnie nie zaczepiać, dobrze?

Poseł Antoni Macierewicz (PiS) spoza składu Komisji:
Pan przekracza granice…

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Ja bym prosił o…
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Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
Proszę mnie nie zaczepiać.

Poseł Antoni Macierewicz (PiS) spoza składu Komisji:
Proszę nie krzyczeć, bo nie jest pan u siebie tylko w Sejmie.

Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
To dlaczego pan pozwala sobie na komentarze chamskie i nie do protokołu. Dlaczego 
pan to robi?

Poseł Antoni Macierewicz (PiS) spoza składu Komisji:
Chamsko zachowuje się pan.

Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
Przepraszam bardzo…

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Jeśli mogę…

Poseł Antoni Macierewicz (PiS) spoza składu Komisji:
A ja walczę tylko o to, żeby Polacy mogli głosować.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Albo  oddam głos  pani Gosiewskiej,  albo  za chwilę  zakończę posiedzenie… Proszę… 
Jurek, proszę…

Poseł Małgorzata Gosiewska (PiS):
Proszę  o wpisanie  do protokołu,  że parlamentarzyści  PiS  głosowali  za dodatkowym 
posiedzeniem poświęconym głosowaniu Polaków za granicą w związku z nowymi fak-
tami przedstawionymi na posiedzeniu Komisji.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Dziękuję bardzo. Będzie to zaprotokołowane…

Poseł Małgorzata Gosiewska (PiS):
A parlamentarzyści PO byli przeciw temu wnioskowi. Bardzo proszę o zaprotokołowanie.

Przewodniczący poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Na tym kończę posiedzenie naszej Komisji, dziękuję.


